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في التعامل مع المتغيرات والفعاليات الصفيَّة،  عثر المعلماتتفي  تتلخص مشكلة البحث

همعو  للما وتح   لى إمما أدى  ؛ عن تكييفما لصالح عملية التعلي  والتعل   نأو عجزه ول دون قات تح 
ها بئدا مهانجاحم  فهي إدارة المواقهف التعليميهة والتعل    نفهي فلهلم وتكهون سهببا   ،ميهة المكلفهين نظام 

ل وك السلبي داخل حجرة الصف:  قاتومن أبرز هذه المعو. التربوي إلهى  فهدف هذا البحث. الس 
مظاهر السلوك السلبي لدى طالبات المرحلهة المتوسهطة التهي تعهوق معلمهة التربيهة التعرف على 

الوصنن   المننجه  وتحقيقهها  لمههذه الأهههداف اسههتخد  البحهه  .الأسههرية عههن إدارة حجههرة الصههف 
 طبقههت علههى مجتمههع البحهه  المكههون مههن  اسننتبيجة أداة جمننا المولومنني  فنن وتمثلههت . التحليلنن 

  .وطبق البح  على مجتمع البح  كاملا  بئسلوب الحصر اللامل،  معلمة تربية أسرية( 201)
 

 :يل   جتيئ  هذا البحث مي وكين من أبرز
جاءت ممارسة مظاهر السلوك السلبي اللا عة لدى طالبات المرحلة المتوسطة التي  -2

حجههرة الصههف مههن وجمههة نظههر معلمههات علمههة التربيههة الأسههرية عههن إدارة تعههوق م
 .التخصص بدرجة متوسطة

عد  وجود فروق ذات دلالة إحصا ية بين متوسطات استجابات مجتمع البح  حول  -1
مظاهر السلوك السلبي اللا عة لهدى طالبهات المرحلهة المتوسهطة التهي تعهوق معلمهة 

 .والتي تعزى لمتغير المؤهل العلميالتربية الأسرية عن إدارة حجرة الصف 
عد  وجود فروق ذات دلالة إحصا ية بين متوسطات استجابات مجتمع البح  حول  -3

( السلوك الانعزالي، تلتت الانتباه، النفور الدراسي، السلوك الاجتماعي المنحرف) 
والتي تعزى لمتغير مكتب التعلهي ، فهي حهين يوجهد فهروق ذات دلالهة إحصها ية بهين 

سهههلوك الصهههياغ واللهههغب، السهههلوك )ت اسهههتجابات مجتمهههع البحههه  حهههول متوسهههطا
العدواني تجاه الهزميلات، السهلوك العهدواني تجهاه ممتلكهات حجهرة الصهف، السهلوك 

 . والتي تعزى لمتغير مكتب التعلي ( العدواني تجاه المعلمة، السلوك الحركي الزا د

مجتمع البح  حول  عد  وجود فروق ذات دلالة إحصا ية بين متوسطات استجابات -4
مظاهر السلوك السلبي اللا عة لهدى طالبهات المرحلهة المتوسهطة التهي تعهوق معلمهة 

 .التربية الأسرية عن إدارة حجرة الصف والتي تعزى لمتغير الصف الدراسي
 

 :الت  توصل اليهي البحث التوصيي ومن أهم 
أه  مظاهر السهلوك السهلبي اللها عة والتهي ظمهرت مهن خهلال نتها   البحه ،  تحليل -2

ووضههع الخطههط ااسههتراتيجية الملا مههة والمناسههبة لعلاجمهها، مههن خههلال خبههراء فههي 
 .، تعليميةةجوانب متعددة نفسية، فكرية، اجتماعي

عقههد دورات تدريبيههة للمعلمههات يههت  فيمهها التوجيهها إلههى كيفيههة التعههرف علههى مظههاهر  -1
 .ك السلبي لدى الطالبات وكيفية التعامل معماالسلو



أن تقو  إدارة المدرسة بإعداد بطاقة إرلادية للمعلمات بئبرز نتا   الدراسات والبحو  عن 
مظاهر السلوك السلبي وأنجح أساليب المواجمة لما في إطار دور المدرسة الأكاديمي ليتعرفوا 

 .عليما ويقيموا سلوكم  الدراسي
  



Abstract 
Title of the study: manifestations of negative behavior among intermediate 
female students that hinder family education teacher for the classroom 
management.. 
Researcher: Seham Mohammed Amer Al-Sharabi               Degree:     Master. 
Supervisor:Prof. Dr. Najat Mohammed Saeed Al Sayegh. 

Objectives of the study: to identify the manifestations of negative behavior 
among intermediate female students that hinder family education teacher of the 
classroom management. 
Methodology of the study: The study used a descriptive analytical method. 
Community and a sample of the study: The study population consisted of 
(120) Family Education teacher, and applied on the study population in a fully 
comprehensive inventory manner. 
Tool of the study: The questionnaire was used  as a tool for the study designed. 
Results of the study: 

1. Common manifestations of negative behavior among intermediate female 
students that hinder family education teacher for classroom  management from 
the perspective of specialization were weak medium. 
2. There were no statistically significant differences between the mean 
responses of study community on common manifestations of negative behavior 
among intermediate female students that hinder family education for the 
classroom management and qualification attributable to the variable of 
scientific qualification. 
3. There were no statistically significant differences between the mean 
responses of study community about (isolationist behavior, dispersion of 
attention, aversion to academic, social deviant behavior), which are attributed 
to the school district, while there are  statistically significant differences 
between the mean responses of the study community about (the behavior of 
shouting the riots, aggressive behavior toward female colleagues, aggressive 
behavior toward property-grade classroom, aggressive behavior toward teacher, 
motor behavior), which are attributed to the school district. 
4. There were no statistically significant differences between the mean 
responses of study community on common manifestations of negative behavior 
among intermediate female students that hinder family education teacher for 
the classroom management, which attributed to the classroom teacher. 
Recommendations of the study: 
1. Inventory of the most important aspects of the common negative behavior 
which appeared through the results of the study, the development of 
appropriate and suitable strategic plans for the treatment, through experts in 
various of psychological, intellectual, social, educational aspects. 
2. Hold training courses for teachers steering them to how to recognize the 
manifestations of the negative behavior of the students and how to deal with it. 
3. The school administration should prepare an indicative card for teachers of 
most prominent results of studies and research on the negative aspects of 
behavior and the most successful confrontation with the methods in the context 
of the role of the academic school to get to know them and assess their school 
behavior. 

 


